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verslag

vaa de eerste vergaderiDg van de subcoomissie-E, Eeos-Dollard,
vaa de PerEaueute Nederlaads-Duitse Greaswaterenconmissie,

op 14 februari 1997 te Leer (Boudsrepubliek)

Deelnemers:

NederTandse deTegatie :

Ir. J.R. Hoogland (voorzitter)
Ir. W.À. ter Laak
mevr. l'Í. Datema
Mr. V.M. Vennix
Mr. J. Kunst
Drs. J.W.M. de Jager

Duixse delegaxie:
l,ÍR c. Krause (voorzitter)
BD H. Gràbe
BOR I. Faida
BD J. JeB
oberdeichrichter J. Hopkes
BoR J.P. Eckhold
Dipl.Ing. P.J. von Holdt

Ri j kswaterstaat Noord-Nederland
Rij kswaterstaat Noord-Nederland
directie Noord, Ministerie LNV
waterschap Dollardzij lvest
provincie Groningen
Ri j kswaterstaat Noord-Nederland
( sekretaris )

Umweltministerium Niedersachsen
Bezirksregierung Weser-Ems
Bezirksregierung Weser-Ems
Landkreis Leer
Rheider Deichacht
Wasser- und Schiffarhtsdirektion Nordwest
Bezirksregierung Weser-Ems
( sekretaris )

opeaiag

De voorzitter van de Duitse delegatie, de heer Krause, opent als voorzitter
de vergadering. Hij verwijst naar 22 augustus 1996, toen het Àanvullende
Protocol bij het Eems-Dollardverdrag, over de samenwerking in het waterbe-
heer en de natuurbescherming in de Eemsmonding, door de de verdragspartijen
Bondsrepubliek Duitsland en het Koninkrijk der Nederlanden werd onderte-
kend. Organisatorisch dient de samenwerking plaats te vinden in het kader
van de Permanente Duits-Nederlandse Grensuraterencommissie, reden waarom de
instelLing van een subcommissie beoogd is.

Hij richt een wooid van hartelijk welkom tot de deelnemers van deze
biieenkomst en in het bijzonder tot de Nederlandse delegatie. Hij memoreert
dat hem en de heer Hoogland, de voorzitter van de Nederlandse delegatj-e,
een Persoonlijke relatie bindt uit de gezamenJ.ijke act,iviteiten in het
kader van de Permanente Commissie.

Aansluitend bedankt hij de vertegenwoordiger van de Landkreis Leer en de
vertegenwoordiger van het Rheider Deichacht voor de organisatie van de
vergadering.

De heer Hoogland dankt voor de vrj-endelijke welkomstwoorden. Hij vertolkt
zijn opvatting dat in het in te stellen overlegkader en in het bijzonder
door goede nabuurschap, gemeenschappelijke en actuele belangen en doelein-
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den met betrekking tot milieu- en natuurbescherming in de gemeenschappelij-
ke grensregio van Dollard en Eemsmonding geregeld kunnen worden.

Desgevraagd antwoordt hij, dat de vertegenwoordigers in de Nederlandse
delegatie bereid zijn in het Duits de besprekingen te houden, zo goed a1s
dat hen mogelijk is.
Onder bevestiging van de wezenlijke gelijkwaardigheid van beide talen
bedankt de heer Krause hem en de gehele Nederlandse delegatie voor deze
vriendeli j ke tegemoetkoming.

De heer Hoogland deelt verder mee dat van de Nederlandse delegatie de heren
Visser (ministerie LNv) en Menninga (provincie Groningen) verhinderd zijn
aan deze vergadering deel te nemeni zij worden door mevrouw Datema respec-
tievelijk de heer KunsÈ vervangen.

op voorstel van de heer Hoogland stellen de deelnemers zich vervolgens kort
voor. De heer JeB geeft als vertegenwoordiger van de Landkreis Leer en als
heer des huizes daarbij informatie over de historische "Haneburg" en
verklaart dat men gaarne deze vergaderzaaL ter beschikkj-ng stelt voor deze
bijeenkomst.

Aansluitend wordt afgesproken dat de verzend- en adreslijsten van de
respecÈieve delegaties worden uitgewisseld.

Grondsrag vaa de werkzaamhedea, naangeving en gebiedsbegrenziag

De heer Krause brengt in herinnering dat de in het kader van de Grenswate-
rencommissie door de werkgroep Eems-Dol-lard vervaardigde brochure "[.Iaterbe-
heer en natuurbescherming in het Eems-DoLLardestuarium" (het Grebe/Olman-
raPPort) de voorbereiding vormde voor het Àanvullende Protocol bij het
Eems-DoLlardverdrag. A1s wetsontwerp doorloopt het Protocol thans de
ratificeringsprocedure; de Bundesrat (als Kamer van de Lànder) heeft er
reeds mee inegstemd.

De heer Hoogland geeft als aanvulling, dat aan NederLandse zijde reeds in
december van het afgelopen jaar het wetsontwerp aan het parLement is
aangeboden en dat een spoedige ratificering wordt verwacht.

Overeenkomstig de reeds aanwezige grondslag van de werkzaarnheden en de
zwaartePunten daarin wordt met algemene instemminng het juist en nutti-g
geoordeeld de nieuwe subcommissie de naam te geven van subcommissie "Eems-
Dollard". Daarbij zaI evenwel uit het geografische werkgebied van de tot nu
toe nog bestaande subcommissie "Westerwoldse aa / Eemsgebied" het gedeelte
van het grensgebied tot aan het werkgebied van de subcommissie .'Boertange"
in de werkzaamheden betrokken worden.

Met betrekking tot de Dollard en de Eemsmond dient met voorrang aandacht
geschonken te worden aan de begrenzingen van het verdragsgebied en heÈ
omstreden gebied, weergegeven in de concepten van de kaartbijlagen ten
behoeve van de Permanente Commissie.
De kaartenbijlagen zu11en nog zodanig aangepast dienen te worden dat ze
voor wat betreft geografische benamingen met de ambtelijke gegevens en de
zeekaarten overeenstemmen.
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Sameastellj-ag van de delegatiee; aadere orgatreu

Er bestaat overeenstemming over dat naast de in de betreffende delegaties
oPgenomen leden en plaatsvervangende leden naar behoefte ook deskundigen
aan de vergaderingen kunnen deelnemen. Over det deelname van ad-hoc
deskundigen - aLs er een bijzondere aanleiding voor is - naast de permanen-
te deskundigen, zulLen de delegaties elkaar vooraf op de hoogte ste1len.

In de Duitse delegatie zal de Wasser- und Schiffarhrtsdirektion Nordwest
met een permanente deskundige vertegenwoordigd zijn.

Het wordt nodig geoordeeld dat naast de bestaande kontacten, die uiteraard
uit de persone)-e samenstelling van de delegaties reeds voortkomen, de
informatievoorziening naar organen die in het geografische werkgebied
evenzeer werkzaam zl1n, te institutionaliseren. Hierbij wordt gedacht aan
de:

Nederlands-Duitse Commissie voor de ruimtelijke ordening:
Nieuwe Hanze Interregio;
Trilaterale Waddenzee secretariaat - cornmon Wadden sea secretariat;
Eemscommissie.

Laatstgenoemde commissie dient regelmatig door een verslag op de hoogte te
worden gebracht.

In verband met het bovenstaande wordt besproken in hoeverre het mogelijk en
doelmatig is in de openbaarheid mededeling te doen over de werkzaamheden,
zonder in de bevoegdheid te treden van de Permanente commissie.

Het wordt doeJ-matig en uitvoerbaar geoordeeld dat het internationale
Waddenzee Secretariaat met de status van waarnemer aanwezig kan zijn inzake
aangelegenheden van het milieubeleid.

Formuleriag van de takea

Er bestaat overeenstemming over dat het op grond van het ProtocoL lartikel
6, eerste en tweede lid, in samenhang met artikel 5, vijfde lid, onderdeel
d) de taak van de subcommissie is voor het Verdragsgebied voorstellen voor
beschermde natuurgebieden te ontwikkelen. ook is het de bedoeling de
informatie- en gegevensuitwiseeling te verbeteren, gemeenechappelijke
meetPrograÍÍxma's uit te voeren, gemeenschappelijke beschermings-doelej-nden
te formureren en de gewenste uitvoering van taken over en weer af te
stemÍnen.

In de eerste plaate lijkt het nodig, op basis van het Gràbe/O1man-rapport,
de taken waar wij voor staan te catalogiseren, te concretiseren en te
structureren.

Gelet op de omstandigheid dat zonder meer te verwachten is dat het voor
deze subcommissie nodig zal blijken te zLln - zeker in de aanloopfase - met
een hoge frequentie bijeen te komen, is het in de eerste plaats nodig dat
in twee werkgroepen de voorliggende problemen worden gestuctureerd en naar
moeilijkheidsgraad (van eenvoudig tot moeilijk) worden gecatalogiseerd.



En wel in de werkgroepen:
- Natuurbescherming (mevrouw
- Í,Iaterhuishouding (de heer

Teneinde reeds in september van
kunnen leggen aan de permanente
tijd afgesproken.
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Datema en de heer Faida);
Ter Laak en de heer Gràbe).

dit jaar de eerste voorstellen voor te
Commissie wordt onderstaande planning in de

De resultaten van de werkgroepen dienen reeds ter beschikking te komen voor
de vorgende vergadering, waarvoor als datum wordt bepaald:

23 mei 1997, 11.00 uur.

Àls datum voor de daaropvolgende vergadering wordt vastgelegd:

14 augustus 1997, 10.00 uur.

Iaformatie

a) CPVP-fabriek Goodrich in Delfziil

De heer Ter Laak brengt ter informatie van de subcoÍnmissie naar voren, dat
de voorzitter van de Nederlandse deJ-egatie in de permanente commissie per
brief aan de heer Ruchay, voorzitter van de Duitse deregatier §€gevensverstrekt heeft over de betreffende stand van zaken en de voorgenomen
goedkeuring van de CpvC-fabriek in DelfzijJ..

De aangelegenheid aanhangig gerrreest voor de Raad van state, de hoogste
Nederlandse bestuursrechter, waarbij aIs belangrijke vraag de stand van deproduktietechniek een beslissende ro1 speelde. De produkte dient onder een
aangescherPte normstelling plaats te vinden, overeenkomend met de huidige
stand van produktietechnj-ek. Hieruit vloeit voort dat de betreffende
emissies tot 1 / 10 van de (aanvankelijk toegestane) waarden kunnen worden
teruggebracht.
rnmiddels zijn de goedkeuringen van kracht gewordden; het bedrijf kan totproduktie overgaan.

van de zijde van de Duitse delegatie wordt bevestigd dat verdere informatie
niet nodig is.

b) waterkerinq in de Eems

De heer Gràbe geeft een toelichting op de overwegingen voor een waterkering
nabij Gandersum in de rivier de Eems.
De aanl-eiding hiervoor vloeit voort uit de omstandigheid dat de in het jaar
1994 opgetreden stormvloedsituatie aantoonde dat in vergelijking tot devoor de dimensionering van de dijken tot nu toe aangehouden maatgevende
stormvloedgegevens van L962 en 1976 in de Eems een snellere verhoging vanhet niveau van de etormvloedwaterstanden optrad, op grond waarvan een
aanpassing van de maatgevende waterstanden noodzakelijk werd.

De Meijer-werf in Papenburg heeft een bijzonder belang bij de totstandko-
ming van een kering, omdat het transport van grotere nieuwbouwschepen
mogelijk zou worden a1e door de kering af en toe kortdurend het peil van de



Eems opgestutrd zou kunnen $rorden.

De heer Hoogland brengrt naar voren dat hij nog geen nadere informatie
ontvangen heeft over de stormvloedkering/stuw ontvangen heeft. In NederLand
heeft men ruime ervaring met de constructie van keringen. Hij gaat ervan
uit dat van de zijde het Land Niedersachsen linitiatiefnemer) voldoende
informmatie ter beschikking zal worden gesteld om te kunnen beoordelen wat
de eventuele consequenties zijn. Namens de Nederlandse delegatie deelt de
heer Hoogland mede dat op voorhand geen principiëIe bezwaren bestaan.

Hij verklaart dat geruchten ongegrond zL)n, als zou het Nederlandse
parlement - op grond van het voornemen tot aanleg van deze kering - niet
van plan zijn het Aanvullende protocol bij het Eems-Dollardverdrag te
ratificeren.

c) Exploratieborinqen in het Waddenzeeqebied

Vanuit de Nederlandse delegatie wordt erop gewezen dat in het gebied ten
Noorden van Rottumerplaat en Rottumeroog - d.i. westelijk van Borkum -
aardgas-exploratiebroringen zuLLen plaatsvinden. De toestemming betreft
uitsluitend opsporing; lozingen zijn niet toegestaan. Een kaart betreffende
de lokaties 'nordt aan de Duitse delegatie uitgereikt (zie bijlagel.

De heer Eckholdt vult aan dat de benodigde toesterÍuningen op grond van de
regelementering inzake rivier- en scheepvaartbeheer (SSG) reeds zijn
verleend.

S chelpenwinninq/ schelpenvisseri id)

Een aanvraag van de Vereniging Nederlandse Schelpenvissers om schelpen
winnen in de monding van het estuarium van de Eems is bij de Duitse
instanties in behandeling.

te

Er is een procedure vereist krachtens de Mijnbouwwetgeving (oberbergamt
Clausthal-ZeIlerfeld) en onderzocht wordt of een procedure voor de ruimte-
lijke ordening noodzakelijk is.

In het kader van de goedkeuringsprocedure dienen alle relevante feiten
betrekking tot de ingreep in de natuur aan de orde te komen.

De subcommissj-e zal te gelegener tijd over de aangelegenheid zijn toestem-
ming uitbrengen.

Verslag van de 3e vergadering vaa de subcommissie Westerwoldsche Àa /
Eeosgebied

In het verslag over de laatste (3e) vergadering van de subcomrnissie
Westerwoldsche Àa / Eemsgebied staan enkele kleine onvolkomenheden. De
duitse voorzitter (de heer Gràbe) zal de Nederlandse delegatié per brief
redactievoorstellen zenden.



Iaforuatie aaa de pers

l'Íede i.v.m. de bijzondere aanleiding voor deze eerste bijeenkomst van dit
nieuwe overlegorgaan zullen de heren Hoogland en Krauge na afloop van de
vergadéring een persconferentie geven.

(opmerking: op de persconferentie waren vijf journalisten van duitse
kranten aanwezig; jammer genoeg echter geen nederlandse persvertegenwoor-
digers. )

Met dank aan de deelnemers van de vergadering sluit de voorzitter de
bijeenkomst.

voorzitterDe
de

van
egatie

De
de

voorzitter van
Nederlandse delegatie

MR G. Krause

darum: </í(.f,./.r/
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Teilnehmer:

Niederlàndische Delegation

f . ir. J R. Hooglancl (Obmann)

2. ir. W. ter Laak

3. mevr. M. Datema

4 mr. V.M. Vennix

5. rnr. J. Kunst

6. drs J.W.M. de Jager

Deutsghe Delegation

1. MR G. Krauae (Obmann)

2. BD H. Gràbe

3. BoR L Faida

4. BD J. JEB

5. Oberdeichrichtor J. Hopkes

6 BOR J.-P. Eckhold

7. Dipl. lng. P. J. von Holdt

502.09-01 410t2-5

iiber die Í. sitzung des unterausschueees Ems-Dollart
der Stàndigen Deutsch-Niederlàndischen Grenzgewàsserkommission
am 14.o2.í997 in Leer

- directie Noord-Nederland van Rij

- dlrectie Noord-Nederland van Rij

- directie Noord ministerie van LNV

- waterschap Dollardziilvost

- provincie Gronlngon

- directie Noord-Nederland van Riikswaters

Niederaàcheiaches U mweltm in isterium

Bezirkareg ierung Weser-Ems

Bezirksregieru ng Weser-Ems

Landkreis Leer

Rheider Deichacht

Waaser- u nd Schiffahrtsdirektlon Nordwest,
Aurich

Bezirkeregierung Weser-Ems

tzÉIraaa.Doc
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Eröffnung

i::31".:i.::::,^"^rii:p: !9lueari91,-!1"1["use, eröÍfnet ars voreitzender dieLEt tsst lrlÈt

ilïïi!;,1,:ï:,:j..d11ïl: tl i* ï 9q re€6 das ersànzende protàiorr zum Ems
33[11,:Y"ï:s.lï19:_.__r:"Tt"narbenimGewàs""r--rnaï;,r;#;Ë;ï";Eq 11. \aEr EÍJI5

H:*,1*:i.::1_y:ll'!:.p..::l.l"i?_rl{eslequbJik Deurschr"no rnà iànigreich oer
Ï::t'.1:i1ïT"^'Ï':Ii-:! Yriqe- .organis_atoiiscrr =.rËài"'2ï"."i.n,L;;il":,ï'Ë:r. lrgtl lJ

:ï:::::,1?,ï:.D*ï:::l-1,:_o^::g11i13rren Grenzsewàsserkommissron errorgen.dio Konstiturerung oines unterausschusses Ems--Doilart ueauscniigi ;r.
Er richtet herzliche worte dos wiltkommens an die Teilnehrner der Zusammenkunftinsbesondere an die Niederlàndische Delegation. Er verwei"iJËi;lil mit ctem oder NiederlËndischen Delegation, Herrn Hógland, verbindende Bekanntschaft auagemeinsamen Tàtigkelt im Rahmen der stànàigen Kommission.

AnschlieBend dankt er dem Vertreter des Landkrelses Leer sowie dem Vertreter derRheider-Delchacht frir die Ausrlchtung der Sltzung.

Herr Hoogland dankt ftlr dio freundliche Begr0Bung. Er gibt seiner ubereeugung Ausdruck, daB lnnerhalb des zu bildenden Gremiums l.s. gutor Nachbarschaft gemeinsa
und jeweilige lnteressen und Ziele bzgl. des Umwelt- und Naturschutze3 tn der g
samen Grenzregion des Dollarts und der Em.sm0ndung geregelt werden können.

Eingehend auf die ent§prechende Fragestollung erklàrt er. daR sich die Vertreter der
Niederlàndischen Delegation boreitfinden. die Besprechungen sowoit wle mögltch in
deutscher Sprache zu fOhren.

Unter Bekràftigung der grundsàtzlichen Gleichrangigkeit der Sprachen dankt Herr Kra
ihm und der gesamten Niederlàndischen Delogation f0r dieses freundliche Entgegen-
kommen.

Herr Hoogland teilt weiter mit, daÍ] die als Mitglieder der Niederlàndischen Delegation
vorgesehenen Herron Viaser (MinlstoriumLff'V) und Menninga (Provincie Gronlngen)
verhindert sind. an dieser Sitzung teilzunehmon. sie werdon durch Frau Datema bzw.
Herrn Kunst vertreten.

Entsprechond oiner von Herrn Hoogland gegebenen Anregung stellen slch die Sl
teilnehmer Jeweils kurz vor. Bei diosor Gelegenheit gibt Herr JoB als Vertreter des
kreises Leer und Hausherrn der historischen "Haneburg" fOr diese einlge E
und stellt dar, daR man gerne deren Sitzungssaal fi.ir die anstehende Sltzung zur Ver-
fugung gestellt habe.

lm AnschluR an die Voretellung wird vereinbart, daB Anschriftenlisten bzgl. der loweili
Delegationen ausgetauscht werden sollen.

Aufgabengrundlago, Neme, Gebietsabgrenzung

Herr Krause erinnert daran, daB die im Rahmen der Grenzgewàssorkommission von
Arbeitsgruppe Ems-Dollart in.Form einer Broschrlre erarbeitete Zusemmenstollupg
,Wasserwlrtschaft und Naturschutz im Ems-Dollart Àstuar' (GràbelOlman-Papier)

'tzEtraaa.Ix)c
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VorbereitungspaPier fDr das Ergànzungsprotokoll zum Ems-Dollart-Vertrag war. Der
Gosotzentwurf befindet sich im Ratiflziorungsverfahren; der Bundesrat it-ÀnOerkamnhat berelts zugestimmt.

Herr Hoogland ergànzt hierzu, deB auf niederlàndlscher Seite berelts im Dozember
gangenen Jahres das Gesetz dem Perlament zugeleitet wurde und eino baldige Ra
fizierung erwartet wird

Entsprechend der vorgegebenen Aufgabenstollung und ihrer Schwerpunkte wlrd es u
allseitiger Zustimmung als richtig und zutreffend angesehen. dem neuen Unterauescl
den Namen UnterausschuB.Ems-Dollart'zLr geben. Gloichwohl soll ràumlich aus
Bereich des bisherigen Unterausschusses "Westenroldsche Aa/Emsgobiet" clio G
strecke bis an den Zustöndigkeilsbereich des Unterausschusses .Bourtanger Moor.
die Betrachtung einbezogen werden.

Bezuglich des Dollart und der Emsmrindung sollen vorrangag die im als Konzept vor-
liegenden Kartenwerke der Stàndigen Kommission als Vertragsgebiet bzw. atrittiges
biet dargestellten Boreiche in die Betrachtungen elnbezogen werden.

Das Kartenwork wàre noch dahingehend zu 0berarboiten, als darin die Schroibweise
genannten Örtlichkeiten den amtlichen Verzeichnissen bzw. Kartenwerken (Seekarte
entsprechen solllen

Besetzung der Delegationen, andere Institutionan

Es besteht Uboreinstimmung, daB neben den jeweils in dio einzelnen Delegationen
rufenen Mitgliedern und etellvertretenden Mitgliedern nach Bedarf auch Sqchverstànd
zu den Sitzungen hinzugezogen werclen können. Soweit neben den stàndigen Sa
stàndigen zusàtzlich aus besonderor Voranlassung ad hoc-Sachverstàndlge hinzuge-
zogen werden sollon, werdon sich die Delegationen hierÈber vorab gegenseitlg in-
fqrmioren-

ln der deutgchen Delegation wird die Wasser- und Schiffahrtsdirektion Nordwest
rogolmàBig mit oinem Stàndigen Sachverotàndigen vertreten sein.

Es wird als notwendig erachtot, Ober die sich zwangslàufig aus vorhandener Perso
union ergebenden Kontakte hinaus, den lnformationefluB zu lnstitutionen, welche
falls im ràumllchen Geltungsbereich tàtig sind. zu inetitutionallsleron. Hierbel lst zu
gedacht an die

Deutsch-Niederlàndische RaumordnungskommisSion,

Neue Hanse lntorregio.

Trilaterales Wattenmeor Sekretarlat,

Ems-Kommission.

Letzterer soll regelmÈBlg eine Niederschrlft zur Kenntnia gebracht werden.

tEli..r.poc

it in

ge
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ln diesem Zusammenhang wird andisrrutiert, lnwieweit es möglich und sinnvoll ist' di

öffenrichkeit ouei ài" Àn-irita,"n =r-iJor-àlli"n. 
ohne in die kompetenz dor Haupt-

Es wird for sinnvoll und machbar angesehen' 9tT Tlernationalen 
wattenmeer se

e i nen Beobachtet;Ë;;'rut o"n Umweltbereich el nzu rÉu men'

Formulierung der Aulgabenstellung

Es besteht Ubereinstimmung' daB. es aufgrund des Protokolls (Artikel 6' Absatzl

unter Beachtuns dcs Artike''. ?,1-o?.ïËÏ i::*1":làï:t;,t:$ïï"Ï:H:iï""ï?-ï
ïi5: 3 ï:ï:il§r§ïf ï'J,ffiàËil? ;; é;É, tzs e'biete zu e ntwi c ker n Au ch i §t es

beabsichtigt, den íiiiirà,i"^s- Ína öÀànrr"ta9"in zu verbessern' gemelnsame

MeBprogramme durchzufuhren, gr*zilI;m. scttrtzziele zu definieren und dae

" 
rt"tï" tr-i"he Vorgehen abzusti m men'

ZunàchstwirdeserÍorder]ichsein,aufderBasisdemGràbe/olman.Papiersdiean
etehenden eutgaoïnl, iàt"rogi"i"iJn,lu konkretlsieren und zu strukturieren'

AngeslchtsdesUmstandes,daBohnehlnabzusehenist.daBindiegemUnteraussc
zumindest in der Anlauíphase eine r'Jii"i" f"gungsfrequenz erforderllch ist' aollen

nÀcnst in 2 ArbeitsgruPPen

komrnission einzugreifen'

- Naturschutz

- WasserwlrtschaÍt

Frau Datema und Herr Faida

Herr ter Laak und Herr Gràbe

Die
als

die anstehendon Probleme etrukturiert und nach ihrem Schwierigkeitsgrad (

schwierig) katogisiert werden'

Damit bereits im september deg Jahree erste vorrschlàge der stàndigen Kommiasl

vo rgetragen *"r."ï"*in 
^ 
Ji, ïi r.L fol gender Zeitplan abgesti m mt'

ÉrgebniseederArbeitsgruppensollenbereitszurnàchstenSitzungvorliegen

Termin 23. Mai 1997' 11'00 Uhr

festgelegt wird.

FOr etne weitere Sitzung wird festgelegt als

Termln 14' August 1997' 10 00 Uhr'

rrErxaaa.Doc
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lntormationen

a) CPVC Produktlonsatàtte ln DelÍzijl

Herr ter Laak inÍormiert den UntorausschuB dar[iber, daB der Obmann der Niede

làndischen Detegation in der stöndigen Kommission Herrn Ruchay als obmann (

Doutschen Delegation in einem Brlef lnformationen Ober den Stand der Angelegt

[à. o"i beausióhtigten Genehmigung fOr die cPVc Produktionsstàtte in Delfzijl

geben hat.

Die Angelegenheit iet vor dem Rqad van State (oberstes niederlàndisches Ver-

waltunfsg"ii"nt) anhàngig gewesen, wobei als wichtige Frage der technische

Aer pràauktionstechnik eine entscheidende Rolle spielte. Es ist unter

standard entsprechend dem stand der Technik zu produzieren; hieraus ergibt

daB die entschelclenden Emiseionen auf 1/10 der zulàssigen Werte gesenkt

könnon.

Zwischenzeitlich sind dle Genehmlgungen in Kraft: die Flrma darf produzieron-

Seitens der Deutschen Delegation wird bestàtigt, daB kein weiterer Aufklàrungs

besteht.

b) Ems-SPerrwerk

Herr Gràbe erlàutert den Stand der Uberlegungen fur ein Sperrwerk an der Ems

Gandersum.

Die Begrgndung hierfilr ergibt slch aus deín Umstand, daB ein im Jahre 1994 a

lauÍenes Sturmfluterelgnia gezelgt hat, daB'im Verglaich zu den fOr die Deichbt

mes3ung bisher maSgéblichen Sturmflutereignissen von 1962 und 1976 in der I

steilereiRnstieg der Sturmflutscheitelwasserstànde sich elnstellte. woraus eine

passung der BemessungEwasseretànde erforderlich wurde.

Ein besonderea lnteresse an der Errichtung eines Sperrwerkes hat die Meier-W
ÉapenUurg, der dia Uberfohrung gröBerer Schlffsneubauton mögllch wird, wenn

Ems fÍ.lr diesen Zweck zeitweilig kurzfriatig auÍgestaut werden kann'

Herr Hoogland fOhrt hlerzu aus, daÀ er noch keine nàheren lnformatlonen zur
Errichtunl dee Sperrwerkea empfangen hat. ln den N.iederlanden llegen aber mi

Bau von §perrwerken brcite Erfahrungsn vor. Es wird erwartet, daB eeitens dss
Landes Niedorsacheen (Vorhabentràger), Zureichende lnformationen 0

worden, um beurteilen zu können. was die evtl. KonseguenZen aind'
Seitens der Niederlàndischen Delegation teilt Herr Hoogland mit. daB vorab
grundsàtzlichen Problome bestehen.

Er erklàrt Gerrichte Í0r gegenstandelos, die aus der Absicht zur Errichtung ei

Sporrwerkea die Folge ableiten, daB Niederlàndische Perlament w0rde deewege

Ratiflzierung dos Zuóatzprotot<olls fUr den Ems-Dollart-Vertrag nlcht vornehmen
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Der Obmann
der Deutschen Delogation

c) Erkundungsbohrungen lm Wattenmeergebiet

Seitens der Niederlàndischen Delegation wird darauf verwiesen, daB im Bereich
lich Rottumerplaat und Rottumoroog - d.h. westlich von Borkum - Erdgas-Explor
bohrungen durchgef0hrt werden. Die Genehmigungen beziehen sich ausschlle
die Erkundung; Einleitungen sind nicht möglich. Eine Karte bzgl. dor Stendorte
Doutschen Delegation ausgehàndigt (s. Ànlage).

Herr Eckhold orgànzt hierzu, daB die notwendige etrom- und schiffahrtspol
nehrnigung bereits erteilt wurde.

d) Schillgewinnung/Schelpenvisserie

Ein Antrag der Verenig.lng Nederlandse Schelpenvlssers auf Gewinnung von
dem Milndungsàstuar der Ems liegt den deutschen Behörden vor.

Es wird ein bergrechtliches Verfahren erforderlich (Oberbergamt Clausthal-Zel
und ea wird die Notwendigkelt der Durchf0hrung eines Raumordnungsverfahren
prUft.

lnnorhalb des Genehmigungsverfahrens werden
griffs in den Naturhaushalt abzuarbeiten sein.

Der UnterausachuB wird zu dem Vorgang zu gegebener Zeit sein Plazet abgebe

NiederschrlÍt iiber die 3- Sitzung des Unterausachussei
Westerwo ldsc ho AalEmsgebiet

ln der Niederschrift 0ber die letzte (3.) Sitzung des Untorausschussos Weetenro
Aa/Er4sgebiet ist eE zu kleineren MiGverstàndnissen gekommen. Der deutsche
(Herr Gràbe) wird der niederlàndlschen Seite in einem Echreiben Formulierungsvor
schlàge untorbreiten.

Prosaoinformatlon

lm AnschluB an die Sitzung und auch der besonderon Veranlassung der l. Tagung
neuen Gremiums werden Herr Hoogland und Herr Krause eine pressekonferenz ge

(Anmerkung: Zur PresaekonÍerenz sind 5 Vertreter deutschspraohiger Zeitungen
echienen; es wurde bedauert. daB keine niederlànclischen Preesevortreter zugegen
waren.)

Mit einem Dank an die Sitzungateilnehmer schlieBt der Vorsitzende die Sitzung.
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